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Proszg zgodnie z o petycjach o opublikowanie tresci petycji w BIP oraz wnoszg o przekazanie
wszystkim radnym niniejszego dokumentu wraz z dol4czonymi obliczeniami.

Petycja do Radnych Miasta Suwalki

Szanowni Paflstwo,

Od lat przekonujg Paristwa do inwestycji w lokalne lotnisko. Terazchcg zaproponowad nowq, nowo
zmienionE i uaktualnion4 koncepcjg:

Regionalny port lotniczy Suwalki- Podlasie

Port lotniczy Suwalki jest najbliZszym:
l) zdatnym do dalszej rozbudowy lotniskiem w pobli2u miasta Bialystok.
2) lotniskiem z kt6rego ju2 obecnie mo2naby uruchomi6 loty rejsowe pasazerskie po relatywnie niewielkich
inwestycjach. W odr62nieniu od Krywlan, ma on plytg postojow4.

Dojazd

Do lotniska Suwalki z Bialegostoku jest to 123 km, a do lotniska Szymany- aZ 193 km. Czas przejazdu
drogowego z Bialegostoku na lotnisko to 1 godzina 47 minut samochodem.

W pobli2u suwalskiego lotniska- do ronda przy suwalskim centrum logistyki- dochodzilatakhe bocznica
kolei kt6r4 zdemontowano. Wykorzystuj4c podtorze dawnej trasy moznaby przedluLy(,bocznicg kolei do
lotniska Suwalki i uruchomi6 pol4czenie Bialystok- Port Lotniczy Suwalki- Bialystok, wzorem podobnego
polqczenia z lotniska Szymany do Olsztyna. Czas przejazdu kolej4 wynosilby I godzing 40 minut.

Proponujg 2e po zmianach na linii na lotnisko kursowalyby specjalne pociqgi kolei regionalnej (oparte o
specjalny tabor wychylny) z czasem przejazdu I godz.25 minut, oparte o tabor wychylny.
Zatrzymywalyby sig tylko na nowozbudowanym przystanku Suwalki Lotnisko i ewentualnie na
przystanku Suwalki Papiernia. Moglyby kursowai w relacji:

1. Bialystok
2. CzarnaBialostocka
3. Sok6lka
4. Sidra
5. D4browa Bialostocka
6. August6w
7. August6w Port
8. Suwalki Lotnisko
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9. ewentualnie post6j na przystanku Suwalki Papiernia
10. Suwalki - pol4czenie do centrum miasta.

Przykladowy tabor to poci4gi typu Regioswinger: Oto ich przetlumaczony opis (na podst. Wikipedii)

RegioSwinger jest przechylanym spalinowym zespolem trakcyjnym (DMU)przeznaczonym do szybkiego
ruchu regionalnego na liniach niezelektryfikowanych.
RegioSwinger zostal po raz pierwszy wyprodukowany przez Adtranz w Hennigsdorfie, zanim stal sig
czgSci4 Bombardier Transportation w 2001 roku. Poci4g jest uZywany w Niemczech z Deutsche Bahn w
klasie 672, a do Chorwacji zostal wprowadzony przez Chorwackie Koleje Pafstwowe jako HZ 7123 lub
InterCity Nagibni (ICN) w 2004 r. PublicznoSd skr6cilatg nazwE, dziEki czemu zyskal
przydomek nagibni (swinger) w Chorwacji i stal sig znany r6wnie2 pod t4 kr6tk4 nazwq, dzigki reklamom.
Poprzednikiem klasy 612 byla klasa 6l I , kt6ra ze wzglgdu na du2e problemy z systemem przechylania i
podwoziem byla w duzej mierze vznawana za awarig Mimo, 2e klasa 612 trzyma sig zasady elektrycznego
systemu przechylu (Neicontrol-E), to od pocz4tku zostala ona zaprojektowana na nowo.
Pierwsze trzqdzenia zostaly dostarczone w 1998 r. i dzialaly niezawodnie do 2004 r., kiedy to wykryto
pgkniEcia w szeregu zestaw6w kolowych. Ze wzglgdow bezpieczeflstwa system przechylania zostal

wyl4czony, a nastgpnie zredukowano maksymalnq prgdkoSd na liniach przechylania, co spowodowalo

ogromne zakl6cenia w rozkladzie. Podobnie jak wczeSniej w przypadku klasy 61 1, kola i osie musialy

zostad wymienione. Od 2005 roku klasa 612 zostalawyposazona w osie zutwardzonego molibdenu. DziS

klasa 612 powr6cila do pracy przechylnej i stanowi szkielet szybkiego serwisu regionalnego DB na

niezelektryfi kowanych liniach.
Po uziemieniu ICE TD klasy 605 zpowodu pgknigcia osi w jednymurzqdzeniu, na linii Drezno-

Monachium 2003 zast4piono jq klas4 612, poniew a2 zastqpienie jej czymS innym niL przechylny DMU
oznaczaloby wydluzenie czasu jazdy. Mimo 2e klasa 672 nie zostala skonstruowana z mySlq o komforcie

podr6zowania typu ICE, 16 jednostek zostalo przemalowanych w schemacie ICE i przemianowanych na

klasg 612.4.
Informacje techniczne
Jednostki klasy 612 skladaj4 sig z dw6ch zmotoryzowanych wagon6w, kazdy z silnikiem Cummins (typ

QSK-I9) o -o.y 560 kW (751 KM). Moc przekazywana jest hydraulicznie.ZapomocE sprzqgla

Scharfenbergamoanapodl4czy(,do czterech jednostek, przy czymkomputery pokladowe automatycznie

wybieraj 4 konfi guracj g poci4gu.
Oprocz tamulc6w pneumatyC znych i hydraulic znego ukladu hamulcowego, klasa 6 1 2 j est r6wnieZ

wyposa2ona w hamulec elektromagnetyczny. Maksymalny kqt nachylenia wynosi 8o.

Argumentacja

Argument ekonomiczny zauruchomieniem lotniskadolqczam ponizej tekstu. W Polsce w dziedzinie lotnisk

panuje masa mit6w, powielanychprzezmassmedia. Jednym ztychmitow jest ten jakoby port lotniczy

musial sig znajdowui kolo wielkiej aglomeracji miejskiej. Jest to - nieprawda.Przyklady z Irlandii (lotniska

Shannon, Knock) pokazuj4 ze porty lotnicze mog4 dziala(, w oddaleniu od wigkszych miast i miasteczek, i

mogq by6 rentowne mimo braku wigkszych miast w pobli2u. W Polsce jul dzialajqtakie porty lotnicze,

jednym z nich jest lotnisko Szczytno- Szymany poloZone 55 km od Olsztyna.

Drugim mitem jest ten jakoby lokalne lotniska obslugujqce flp., l0- 40 tysigcy pasazer6w rocznie - byty

nierentowne. Analizy wykonane dla port lotniczego SwonoujScie- Heringsdorf pokazuiEze port lotniczy

doklada sig do lokalnej gospodarki kwot4 ok. 10,7 mln PLN odejmuj4c dotacje do utrzymania portu

lotniczego. (por. http ://www. gemeinde-ostseebad-

heri ular/sutachten rf.pdf ) Utrzymanie portu lotniczego teZ me

p*ht*t" *t"tkt.h dotacji- w krajach UE jest to Srednio kilkaset tys. euro rocznie. Koszty utrzymania portu

lotniczego s4 podobne jak koszty utrzymania Zlobka.



Wnioski
Wnoszg o rozpoczQcie prac nad przystosowaniem Paristwa portu lotniczego do obslugi pol1czen
pasa2erskich, najpierw malymi samolotami, apo2niej boeingami/ airbusami. DoSwiadczenie pokaz$e iZ
tego typu prace trwaj4 I -2 dekady nim port lotniczy w og6le powstanie.

Koszty budowy portu lotniczego to koszt terminalu pasaZerskiego (nowy- ok. 3-4 mln PLN, uZywany ok. 2
mln PLN), koszty wyposa2enia. Najtarisza jest budowa portu lotniczego zmalymterminalem dla taks6wek
powietrznych. W Polsce stosuje sig najczgsciej taks6wki zabieraj4ce w lot do 33 pasazer6w. Wymagany jest
w tym celu niewielki terminal orazpodstawowe wyposaZenie, np. agregat GPU. Koszty pomocy
nawigacyjnych (ILS, DME) to kilka mln PLN.

Mo2liwoSci s4 juZ obecnie

Czy obecny pas startowy mohe juZteraz- po niewielkich inwestycjach- stad sig portem lotniczym Suwalki-
Bialystok? Czy powstanie terminal pasazerski np. w starym hangarze? Dla odprawy 33 pasa2er6w nie
trzeba bgdzie budowa6 du2ej sali odpraw. Wystarczy adaptacja istniej4cych zabudowan. Proszg o
informacjg czy mohnatymczasowo zaraz po uruchomieniu lotniska wykorzystad jeden z
blaszanych hangar6w do odprawy 33 pasazer6w w przylocie i odlocie? W6wczas mo2naby uruchomic loty
pasa2erskie rozkladowe.

W Pardubicach lotniczy terminal pasazerski uruchomiono najpierw w starym hangarze. W Suwalkach te

hangary sE spore, zbudowano je podobno dla samolotow Mig-21. Pocz4tkowo obiekt nie musi by6

ocieplany, jeSli lotnisko dzialaloby tylko w sezonie letnim.

Czy istniej4cy budynek lotniskowego hangaru lub inny nie moZe zostac przystosowany do roli niewielkiego
terminala pasa2erskiego pozwalajEcego odprawii 33 pasazer6w jednorazowo w odlocie? Umozliwi to

obslugg po\Eczenpasa2erskich samolotami Saab ztego portu lotniczego. Dw6chprzevtolnik6w lotniczych
w Polsce ma takie maszyny. Jeden znichprzed2-3laty obslugiwal loty Warszawy do mojego miasta-

Zielonej G6ry. Drugi ztychprzewoZnik6w przeslal mi swoje wymogi techniczne w 2016 r.:

Aktuolnie przygotowujemy siq do nojblilszego sezonu letniego, jednak jesteimy otworci no przyszloroczne

propozycje port6w lotniczych. Wymagona dtugoit drogi stortowejto L250m przy pelnym oblo2eniu i braku

przeszk6d terenowych.

Dziqkujq i pozdrowiom,

Doroto G

SKYTAXISp z o.o.

Pytalem takze w PLL LOT, czy linie lotnicze Lot s4 zainteresowane wykorzystaniem budowanego wla6nie

lotniska Suwalki dla samolotu Embraer E-190 kt6ry mo2e startowa6 z krotkich pas6w startowych?

W Suwalkach pas startowy na lotnisku jest zaplanowany jako zbyt kr6tki dla linii LOT. Pas startowy
musialby byd w6wczasnieznacznie wydluZony do ok. 1550 metr6w by samoloty pasazerskie mogly
l4dowa6. Pytalem, czy linie lotnicze Lot uruchomi4loty tymi samolotami do Warszawy z miasta Suwalki?

Obecnie podr6zni korzystaj4 z lotniska po stronie litewskiej.

Dalsza rozbudowa



Warunkiem rozbudowy pasa startowego lotniska ponad owe 1320 metr6w jest budowa - najlepiej ju2 w
trakcie budowy obwodnicy Suwalk- wiaduktu pasa startowego nad obwodnic4 miasta. Wiadukt musi unieSi
w przyszloSci- boeinga czy airbusa.

Czy w ramach budowy obwodnicy- nie mozna wpisac do tego projektu - zwigkszenia zakresu prac poprzez
dodanie- iu2teraz i juZ obecnie- mostu lotniskowego w ci4gu pasa startowego nad planowan4 obwodnic4-
trasq szybkiego ruchu? Czy nie molna tego mostu wybudowa6 od razu z budow4 drogi? Zaoszczgdzi to
koszt6w w przyszloSci. W Leeds, gdzie mieszkalemprzez dlugi czas, takie rozwi4zanie sprawdzilo sig.
Droga przebiegala w tunelu pod pasem startowym.

Czy budowa obwodnicy nie koliduje zzamiarem przedluaeniadrogi startowej lotniska do np. 2100 metr6w
w przyszloici? Czy przyszla obwodnica- aby na pewno- jest zaplanowana tak 2e bgdzie mo2liwoS6 przedl.
pasa startowego wiaduktem nad drog4, tak aby ta droga mogla zostac w caloSci schowana w tunelu? Czy
tego dopilnowano na etapie prac planistycznych? Czy zaglgbienie drogi w wykopie jest odpowiednio
glgbokie?

1300m to mal<symalna dlugoit mo2liwa do wybudowania bez wchodzenia u, konflikt z obwodnicq Suwalk
(przy dlu2szym pasie trzeba by budowat bardzo drogi wiadukt nad obwodnicq). Dlugoit wystarcza by
wyladowalo tu wiele samolot1w, tego konlcretnego typu nie sprawdzaliimy.

Kamil Sznel
asystent Prezydenta Suwalk

Wykorrystad efekt reklamowy
Proponujg takZe wykorzysta6 ogromny efekt reklamowy jakim jest uruchomienie lot6w pasazerskich dla bezplatnej promocji miasta i
jego nazwy w Swiatowych mediach. Loty mo2naby uruchomid tylko promocyjnie, na okres np. 3 - 5 miesigcy, aby wykorzystai efekt
reklamowy jaki daje uruchomienie lot6w pasazerskich do Suwalk. MySlg ze wydatkowanie kwoty 5 mln PLN na dotacje do lot6w
pasazerskich przeloZy sig na bezplatn4 reklamg nazwy miasta w wysokoSci ok. 8-10 mln PLN w mediach og6lnopolskich.

Negocjacje z liniami lotniczymi
Czy wladze miasta zainteresowane s4 negocjacjami z liniami lotniczymi chgtnymi do uruchomienia pol4czeri lotniczych do Suwalk? S4
co najmniej 2-3 takie linie w Polsce. ChcA ustali6, czy wladze miasta w og6le s4 zainteresowane wykorzystaniem portu lotniczego do
promocji miasta i tymczasowego, okresowego zaoferowania lot6w krajowych niewielkimi samolotami, np. Saab 340. Zabieraj1 one na
poklad 33 osoby.

Mozliwe kierunki:

o Suwalki- Gdarisk
o Suwalki- Wroclaw
o Suwalki- Krak6w

ChcA aby wladze miasta podjgty pr6bg dotowania takich lot6w, jednorazowo, i aby spr6bowa6 przekonai linie lotnicze, by zbazowaly
jeden samolot na lotnisku Suwalki, oraz aby powstal malutki terminal pasazerski do odprawy 33 os6b jednortvowo w odlbcie/ przylocie.

Zuwagi na dystans drogowy i kolejowy lotnicze polqczenie krajowe np.

. Do Wroclawia

. Do Krakowa

Mogloby sig w mojej ocenie utrzymat, np.w sezonie letnim. W znacznie mniej licznych miastach lotniska
pasaZerskie funkcjonuja. Np. w Shannon czy w Knock w Irlandii. Jest w og6le mitem Ze lotniska musz4 byi
w pobli2u du2ych miast. Praktyka tego nie potwierdza.

A czy w og6le istnieje rezerwaterenu pod przedluzenie pasa w przyszloSci do 2100 metr6w albo
zaplanowano to?

Czytelnik portalu WNP.PL zaproponowal:
4



uwazam ze na terenach spottowego lotniska w suwatkach, nalezy zbudowac pas startowy conajmniej 1600 mi szerokosci 35 m umoztiwiaiac ladowanie samolotu rtasy dmo czy transportowego Cl30 lub C2gSLotnisko wlnno byc budowane rowniez z wkladem uott, uwin, iz dt, iolsia laxo rezerwa transportowa,straz graniczna, ra!9w1ictuvo, a szczegolnie biznes, turystyka, i sport
- jaka jest odpowied2 wladz miasta na -rgumenty 

tej osoOyZ

Czy wladze miasta widz4 w swoim mieScie post6j.dla taks6wek powietrznych wyposazony w poczekalnig etc.? Czywladze miastauwzglgdnily w swojej strategii rozwoju aktywizacjg portu lotnicie go? Czy w ogote u*zgtianiiy transport lotniczy w swych strategiachrozwoju?

- czy wladze miasta majq jakies oczekiwania odnosnie modernizacji portu lotnicze go? Czy majq jakies oczekiwania odnosnie terminalu-poczekalni pasaZerskiej' dlugoSci pasa startowego i dostgpnoSci rankowania statk6w po*i.t.rffit
- czy wladze miasta dofinansowalyby i uwzglgdnily w planie transportowym kursy komunikacji miejskiej do portu lotniczego?

Z szacunki"rn
Adam F


